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[U ndervisningsministeren.] 
mer, og jeg kan oplyse, at regeringen alle- 
rede i september måned besluttede at be- 
handle den videregående skoleundervisnings 
problemer under ét i en arbejdsgruppe i 
undervisningsministeriet, e:i arbejdsgruppe, 
hvori også en repræsentant for arbejds- 
ministeriet vil deltage, da der også under 
dette ministerium hører e'hvervsundervis- 
ning. 

Hr. K. B. Andersen berørte under åb- 
ningsdebatten spørgsmålet om et alle ud- 
dannelser omfattende uddannelsesråd. Tan- 
ken er ikke ny. Den var fremme første gang 
i begyndelsen af 1960erne, men blev ikke 
realiseret. Heller ikke den forrige regering 
realiserede tanken, jeg formoder, fordi man 
erkendte som tidligere, at det ville blive 
en meget stor forsamling, c er næppe kunne 
fungere som andet end en art repræsentant- 
skab, og hvor egentlig beha dling af sagerne 
måtte foregå i en slags forretningsudvalg. 
Jeg vil mene, at forholdene ikke er ændret, 
og jeg tror derfor ikke, at et så stort ud- 
dannelsesråd er en farbar vii frem. 

Jeg vil snarere tro, at arbejdsgrupper 
for forskellige områder af uddannelses- 
systemet, eksempelvis' dei. nylig omtalte 
arbejdsgruppe for de 16- 9-åriges uddan- 
nelser, læseplansudvalget fer folkeskolen og 
planlægningsrådet for de højere uddan- 
nelser, er en bedre vej frem, og at koordine- 
ring kan ske gennem formændene for 
sådanne grupper, herunder også uddan- 
nelser, der har andre ministerier som res- 
sort. 

Problemet berører jo i høj grad også de 
videregående uddannelser, og vi vil få 
lejlighed til at drøfte det i forbindelse med 
den kommende tids drøfte ser af universi- 
tetslo vgivningen. 

Hr. K. B. Andersen nævnte også under 
åbningsdebatten, at' de politiske partier 
måske burde være repræsenteret i et even- 
tuelt uddannelsesråd. Jeg tror dog, det vil 
være bedre, at  de politiske partiers delta- 
gelse sker gennem (debatter her i det høje 
ting, hvor de principielle beslutninger skal 
træffes. 

Formanden: Jeg går ud fra, at de med- 
lemmer, der ønsker at få noget ud af møderne 
her i salen, er enige med mig i, at det for- 

udsætter mere ro, end der er eller har 
været for et øjeblik siden. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om op- 
tagelse af statslån i udlandet. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 23) 
findes i tidenden sp. 1486). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 116 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive , til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om 
ændring af afskrivningsloven. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 41) 
findes i tidenden sp. 1483). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges med 122 stemmer mod 2; 2 med- 
lemmer tilkendegav, at de hverken stemte 
for eller imod. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om investeringsfonds. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 42) 
findes i tidenden sp. 1484). 
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Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges med 122 stemmer mod 2; l medlem 
tilkendegav, at han hverken stemte for eller 
imod. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om kommunale valg. 

(Lovforslaget (nr. 57) findes i tillæg A. sp. 
1123, fremsættelsen i tidenden sp. 1335). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ove Hansen: Jeg forstår på lovforslaget 
her, at hensigten med det er, at de person- 
lige stemmer ved kommunale, valg og amts- 
rådsvalg får større betydning, end de hidtil 
har haft. Det kan naturligvis lyde sympatisk, 
og det gør det også. Jeg er klar over, at vi 
må kigge på valglovens bestemmelser til de 
kommende amtsrådsvalg, fordi en meget stor 
gruppe vælgere nu får en adgang til at stemme 
ved amtsrådsvalg, som de ikke har haft tid- 
ligere, nemlig alle vælgere, der bor i køb- 
stæderne, og derfor kan der måske være 
grund til at se på bestemmelserne med hen- 
syn til den personlige stemmeafgivning. 

Siden 1965 har det været sådan, at hvis 
man ved afgivelse af personlige stemmer på 
en kandidat opnåede, at denne fik person- 
lige stemmer svarende til halvdelen af for- 
delingstallet, kunne man få ham valgt ind i 
amtsrådet. Nu foreslår ministeren, at an- 
tallet af personlige stemmer reduceres fra 
halvdelen til en fjerdedel af fordelingstallet, 
hvorefter den pågældende med det stemme- 
tal har mulighed for at blive medlem af et 
amtsråd. Jeg vil ikke sige, at vi blankt kan 
gå ind for forslaget, men vi vil meget gerne 
se nærmere på det i et udvalg. Vi må er- 
kende, at vi nu får amtsråd med et vælger- 
grundlag, som man ikke har kendt tidligere. 

Jeg tror, man i det store østjyske amt nu får 
ca. 340.000 vælgere og i Københavns amt 
375.000, og det kan nok give anledning til, 
at vi overvejer problemet. Derfor vil jeg 
gerne foreslå, at forslaget henvises til et 
udvalg. Jeg er klar over, at lovforslaget, 
hvis det skal gennemføres, skal igennem 
meget hurtigt, og vi er villige til at medvirke 
til en hurtig udvalgsbehandling. Men det 
kunne måske være rart at høre reaktioner 
fra de kommunale organisationer og få 
nogle eksempler, før vi tager endelig stilling 
til den ændring, ministeren foreslår. Jeg gør 
opmærksom på, at vi er villige til at se på 
problemet, vi er villige til en forhandling. 

Stetter: Allerede i december 1965 stillede 
Poul Sørensen på et mindretals vegne for- 
slag om at ophæve kravet om antallet af 
personlige stemmer i forhold til fordelings- 
tallet ved amtsrådsvalgene, hvorefter de 
kandidater, der ikke opnåede fordelings- 
tallet, skulle udpeges i rækkefølge efter stør- 
relsen af det opnåede antal personlige stem- 
mer. Hensigten var naturligvis at lade væl- 
gerne afgøre i størst muligt omfang, hvem 
der skulle indtræde i amtsrådet. På denne 
baggrund er vi glade for dette lovforslag. 
Vi er ikke sikre på, at den foreslåede æn- 
dring vil få overvældende praktisk betyd- 
ning, men det er efter vor mening et skridt i 
den rigtige retning, ikke mindst på baggrund 
af at der nu bliver et meget stort antal væl- 
gere ved amtsrådsvalgene. Vi forstår, at det 
er nødvendigt snarest at udsende valgeirku- 
læret vedrørende de kommende valg til 
kommunerne, og på denne baggrund er 
vi parat til en meget hurtig og velvillig 
behandling. 

Jens Chr. Christensen: Jeg er meget glad 
for, at dette forslag er fremsat; jeg synes, 
det er nødvendigt, fordi det nu er mange 
flere vælgere, der skal stemme om det antal 
mandater, det drejer sig om. Jeg havde 
gerne set, at man havde haft tid til at ændre 
andre ting i den kommunale valglov. Jeg 
tænker på det spørgsmål, at det er et borger- 
ligt ombud, man skal påtage sig, og at de, 
der laver en opstillingsliste, har ret til uden 
videre at sætte kandidater på listen, som 
ikke selv ønsker det. Der er kun enkelte 
indskrænkninger med hensyn til alder og 
varighed af medlemskab af et kommunalt 


